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REFERAT 

MØDE I HANDICAPRÅDET 

Mandag d.28. oktober 2024 kl.09.00-12.00 

Fuglsang Herregaard, Nystedvej 73, 4891 Toreby L. 
 

Deltagere: 

Fra danske Handicaporganisationer: 

• Kenneth Vedel 

• Bent Munch 

• Birthe Friis 

• Jackie Lehmann Hansen (Afbud) 

• Per Steen  

• Annette Steen 

Fra den kommunale administration: 

• Centerchef Bodil Pedersen 

• Chefkonsulent Frederik Cordes  

• Pædagogisk leder Susan Rasmussen (Afbud) 

• Lars Ladefoged (Stedfortræder) 

Fra byrådet: 

• Bente Lerche-Thomsen (Ø) 

• Laura Ljung (L) 

Sekretær: 

• Ledelseskonsulent Sebastian Bohr 

Gæster: 
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1. Godkendelse af dagsorden. 

• Punkter til evt. 

 

 

2. Hjælpemiddellovgivningen og flytning i forhold til boligændringer og hjælp 

til flytningen. V. Centerchef Bodil Pedersen 

Sagsfremstilling: 

Hvad er reglerne for handicapindretning af egen bolig? Hvad gør man, hvis man vil 

flytte til en ny bolig i kommunen eller til en anden kommune? Får man så tildelt en ny 

indretning?  

Orientering: 

Hjælpemiddellovgivningen fastsætter, at man skal have en varig funktionsnedsættelse 

for at være berettiget til en boligændring, og boligændringen skal være en 

nødvendighed for, at man kan opholde dig i boligen. 

Visitationen vurderer, hvilken handicapindretning, der er behov for – både i leje- og 

ejerboliger. 

Ved ændringer i lejeboliger søger kommunen om tilladelse til ændringerne hos 

udlejeren. 

 

Kommunen retablerer ikke boligændringer, hvis man selv ejer boligen. 

OBS. man kan som udgangspunkt ikke få dækket udgiften til en boligændring, hvis 

den er lavet før bevilling foreligger. 

Det er en ret omfattende sagsbehandlingsproces. Hvis huset er uegnet til at lave 

ændringerne, skal kommunen hjælpe borgerne med at finde en egnet bolig - dog i 

første omgang en lejebolig (se vedhæftede principafgørelse).    

Uanset hvad den handicappedes øvrige familiemedlemmer (i husstanden) kunne stille 

af krav til indretningen af boligen, så er det alene den handicappedes behov, der er 

kommunens anliggende. Det handler om, at boligen skal være indrettet således at den 

er egnet, som bo-og opholdssted for den handicappede.   

Visitationen vælger de løsninger, der skal laves ud fra tilgangen ’Bedst egnet og 

billigst’ – dette gælder alle hjælpemidler jf. lovgivningen. 

Hvis borgeren vil flytte ud af kommunen eller til en anden by i kommunen, starter 

processen forfra med en ny sagsbehandling. Kommunen, som borgeren flytter fra, 

skal starte den nye sagsbehandling ved flytning og senere overdrage sagen til den nye 

bopælskommune. 

Der var forskellige spørgsmål ift. betaling/økonomi. Til næste handicaprådsmøde vil 

der søges at være tilbagemelding på følgende: 
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• Reglerne vedr. økonomien - Hvem betaler, når borger flytter fra en kommune 

til en anden og der søges boligændring?  

• Tab i forbindelse med fraflytning af bolig, der er ombygget og der er taget pant 

i huset? Hvem står med tabet, hvis boligen ikke sælges til vurderingen? 

Links til mere information: 

Social- og Boligministeriet – Boliger til voksne med handicap 

Social- og Boligministeriet - Støtte til boligindretning og boligskift 

DUKH – Praksisnyt og guides 

 

3. Dialogdag og Handleplan for Handicapområdet. 

Sagsfremstilling: 

Handicaprådet gennemførte en dialogdag d.17. september med henblik på at indsamle 

input til formulering af en handleplan for handicapområdet. Der ønskes en evaluering 

af dagen samt en forventningsafstemning ift. arbejdet med handleplanen. 

Drøftelse: 

Afsættet er socialudvalgets socialpolitik og handleplanen skal operationalisere denne. 

Der planlægges et 3 timers temamøde til december, hvor vi gennemgår punkterne ud 

fra overskrifterne. Til mødet deltager organisationsmedlemmerne og repræsentanter 

fra administrationen. Mødet gennemføres en formiddag i december fra kl.9-12. 

Handicaprådets opgaver inden december: 

• Til næste gang: Find frem til de overskrifter Handicaprådet ønsker.  

• Handicaprådet kigger ikke i den gamle handicappolitik, men skriver selv en ny 

handleplan ud fra noter fra dialogmødet. 

Administrationen forbereder en skitse inden det ordinære møde i Handicaprådet d.9. 

december. 

 

4. Budgettet fremadrettet 

Sagsfremstilling: 

Midlerne til Handicaprådet kan ikke overføres fra det foregående år. Der ønskes en 

drøftelse af prioritering af midlerne fremadrettet. 

Drøftelse: 

Handicaprådets budget er overskredet med 20.000kr i år.  

https://www.sm.dk/arbejdsomraader/handicap/dag-og-botilbud-til-voksne/boliger-til-voksne
https://www.sm.dk/arbejdsomraader/handicap/dag-og-botilbud-til-voksne/boliger-til-voksne
https://www.sm.dk/arbejdsomraader/handicap/hjaelpemidler-og-forbrugsgoder/stoette-til-bolig
https://www.dukh.dk/Guides-og-Praksisnyt/@9/Lovguide---Bolig
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Der ønskes en oversigt over forbruget fra de foregående år. Der er ikke 

overførelsestilgang ved mer- eller mindreforbrug.  

 

5. Handicapprisen 2024 

Sagsfremstilling: 

Handicapprisen 2024 uddeles tirsdag d.3. december fra kl.11:00-13:00 på Rådhuset. 

Handicaprådet skal beslutte, hvem der skal modtage prisen. Desuden gives der en 

status på forberedelserne. 

• Figur 

• Underholdning 

• Forplejning 

• Teleslynge 

• Antal begrundelser for Handicapprisen på hjemmesiden?  

Beslutning: 

Navnet på prismodtageren bliver ikke skrevet i referat, da det offentliggøres på 

dagen. 

Der er indstillet en enkelt person til prismodtagelsen. Den indstillede kandidat vælges.  

Gæster: Kenneth kontakter prismodtageren og aftaler antal gæster. 

Link til Handicaprådets hjemmeside. 

 

6. Det Centrale Handicapråds anbefalinger. 

Sagsfremstilling: 

Handicaprådet gennemgår og drøfter de 10 anbefalinger fra Det Centrale 

Handicapråd. 

Drøftelse: 

Nogle af anbefalingerne kan blive skrevet ind i handleplanen for handicapområdet.  

 

 

7. Beredskabsplan for Handicappede i GBS. 

Sagsfremstilling: 

Hvad er beredskabet for handicappede, der har hjælpemidler, der er afhængig af 

strøm? 

Orientering: 

https://www.guldborgsund.dk/politik/raad-og-naevn/handicapraadet
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Guldborgsund Kommune har indført sektoransvarsprincippet i forhold til beredskab. 

Det betyder, at det er de enkelte enheder, der har ansvaret for at lave Action Cards-

handleplaner for et udvalg af mulige kritiske situationer, som kan påvirke driften og 

muligheden for at løse kerneopgaverne.  

Handicaprådet inviterer Brandinspektør Brian Midjord Petersen fra Lolland Falster 

Brandvæsen (LFBV) med til et møde om emnet i 2025.  

Handicaprådet ønsker at spørge LFBV: 

• Hvem har ansvaret?  

• Hvilke opgaver ligger på nationalt plan? 

 

 

8. Teknik & Miljø besvarer spørgsmål vedrørende tilgængelighed (30 min.) 

Sagsfremstilling: 

Spørgsmål vedrørende tilgængelighed skal medlemmerne af Handicaprådet sende 

løbende til Chefkonsulent hos teknik & Miljø, Frederik Cordes, på mailadressen: 

fc@guldborgsund.dk. Han følger op på spørgsmålene på de efterfølgende møder i 

Handicaprådet.  

Drøftelse: 

• Evaluering af naturudflugter med Naturvejlederen: 

o Ønske om en bynær udflugt ved Tingsted Å. 

o Ønske om at der ikke kun tilbydes weekendudflugter, men også 

hverdags- eller aftenudflugter. 

o Det ønskes at der indgår information om tilgængelighed i beskrivelserne 

af naturudflugterne. 

 

• Åbningen af ny sti ved Sdr. Kohave i Nykøbing Falster forløb godt og er blevet 

dækket i pressen og på de sociale medier.  

 

• Fliserne ved Stubbekøbing Bibliotek er ujævne.  

 

10. Eventuelt og punkter til næste gang (9. december) 

• December: På mødet til december deltager projektlederne for de tre byggerier 

på havnen i Nykøbing Falster med henblik på at opstarte et samarbejde med 

Handicaprådet.  

o Chefkonsulent Lisa Ammitzbøll, Borgerhuset 

o Udviklingskonsulent Tanja Bechmann Sørensen, Markedshallen  

o Projektleder Peter Kapiczynski Nielsen, Bastebrohuset. 

 



 

6 
 

• December eller i det nye år: Synliggørelse af parasporten i Guldborgsund 

Kommune med deltagelse af Chris McKay og Bjarne Boesen fra 

Folkeoplysningsudvalget. 

 

• December: Skal vi have er øget samarbejde med Business Lolland Falster (BLF) 

i forhold til at få handicappede i job. Skal Handicaprådet besøge BLF i 2025? 

 


